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Метод оптико-информационного обеспечения обнаружения артефактов роботизированной системой в 

инфракрасном диапазоне на сложном фоне 
 
Предложен метод оптико-информационного обеспечения обнаружения в инфракрасном диапазоне с 

помощью пассивной оптико-электронной системы артефакта в виде беспилотного воздушного судна на 
сложном фоне, образуемом излучением атмосферы в дальнем инфракрасном диапазоне (8…13 мкм). Особый 
интерес вызывает сложный фон, созданный кучевыми облаками различной балльности или другими классами 
облаков, имеющими разрывы. Исследования направлены на мониторинг скорости изменений пространственно-
временной структуры и частотных параметров временной структуры излучающего фона. 
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Yakimenko Yu.I., Yakimenko I.V. Method of optical information support for detecting artifacts by a robotic system in 
the infrared range against a complex background 
 
A method of optical-information support for detection in the infrared range using a passive optical-electronic system of 
an artifact in the form of an unmanned aircraft against a complex background formed by atmospheric radiation in the 
far infrared range (8...13 microns) is proposed. Of particular interest is the complex background created by cumulus 
clouds of varying intensity or other classes of clouds that have discontinuities. Research is aimed at monitoring the rate 
of changes in the spatio-temporal structure and frequency parameters of the temporal structure of the radiating 
background. 
 
Keywords: infrared range, field of view, passive optical-electronic system, robotic system, atmospheric background, 
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